

Sazby tuzemských cestovních náhrad podle zákoníku práce pro rok 2026

Tuzemské stravné

Sazby stravného pro tuzemské pracovní cesty jsou uvedeny v § 163 odst. 1 a v § 176 odst. 1 zákoníku práce. § 163 platí pro zaměstnance v podnikatelské sféře, § 176 pro zaměstnance ve veřejném sektoru. Zaměstnavatelé ve veřejném sektoru každoročně stanoví vnitřním předpisem výši stravného v rozpětí daném zákoníkem práce. Mohou stanovit minimální zákonnou hodnotu stravného, ale mají-li dostatek přidělených finančních prostředků, mohou využít hodnoty v celém rozpětí. Zaměstnavatelé v soukromém sektoru mohou rovněž na stravném vyplatit více, ovšem stravné vyplacené nad rámec maximálních náhrad uvedených v zákoníku práce pro veřejný sektor bude součástí zdanitelné mzdy zaměstnance, a to včetně odvodů sociálního a zdravotního pojištění.

Stravné pro rok 2026 bylo určeno vyhláškou č. 573/2025 Sb. takto:

Délka pracovní cesty	Podnikatelský sektor od 1. 1. 2026	Veřejný sektor od 1. 1. 2026
5 až 12 hodin	155 Kč	155–185 Kč
Déle než 12 hodin nejdéle však 18 hodin	236 Kč	236–284 Kč
Déle než 18 hodin	370 Kč	370–442 Kč

Stravné se v souladu s § 189 zákoníku práce zaokrouhluje na celé koruny do výše 50 haléřů směrem dolů a od 50 haléřů včetně směrem nahoru. To je důležité zejména při krácení stravného, jestliže je zaměstnanci na pracovní cestě poskytnuto jídlo, které má charakter snídaně, oběda nebo večeře, na které zaměstnanec sám nepřispívá. V takovém případě zaměstnanci přísluší krácené stravné podle paragraphu 163 odst. 2. Konečná částka, která bude zaměstnanci vyplacena při vyúčtování pracovní cesty, se ovšem vždy zaokrouhluje na celé koruny směrem nahoru. V oblasti „krácení“ stravného k žádným změnám pro rok 2026 nedošlo. Jestliže bylo zaměstnanci během pracovní cesty poskytnuto bezplatné jídlo, přísluší mu stravné snížené za každé bezplatné jídlo o hodnotu:

- 70 % stravného, trvá-li pracovní cesta 5 až 12 hodin,
- 35 % stravného, trvá-li pracovní cesta déle než 12 hodin, nejdéle však 18 hodin,
- 25 % stravného, trvá-li pracovní cesta déle než 18 hodin.

Náhrada za používání motorového vozidla

Pro stanovení, resp. změnu sazby základní náhrady za používání silničních motorových vozidel, jsou určující výchozí hodnoty stanovené zákoníkem práce a vývoj indexů cen položek spojených s pořízením a provozem motorových vozidel. Pro rok 2026 byla sazba základní náhrady za 1 km jízdy podle § 157 odst. 4 zákoníku práce určena vyhláškou č. 573/2025 Sb. a činí:

- u jednoosobných vozidel a tříkolek nejméně 1,60 Kč,
- u osobních silničních motorových vozidel nejméně 5,90 Kč.

Sazba základní náhrady za 1 km jízdy stanovená vyhláškou je pro zaměstnavatele z veřejného sektoru závazná, bez možnosti ji před vysláním zaměstnance na pracovní cestu sjednat nebo určit ve vyšší částce, jako je tomu u zaměstnavatele provozujícího podnikatelskou činnost. Sazba základní náhrady a průměrné ceny pohonných hmot se při výpočtu cestovních náhrad podle § 189 zákoníku práce zaokrouhluje na desetihaléře směrem nahoru.

Průměrné ceny pohonných hmot

V souladu s ustanovením § 158 zákoníku práce prokazuje zaměstnanec cenu pohonných hmot dokladem o nákupu, ze kterého je patrná souvislost s pracovní cestou. Pokud má zaměstnanec více dokladů na nákup pohonných hmot souvisejících s pracovní cestou, vypočítá se cena aritmetickým průměrem. Je ale možné využít i jiný způsob prokazování cen pohonných hmot, a to s použitím jejich průměrných cen stanovených vyhláškou. To platí jak pro pracovní cesty zaměstnanců, tak pro osoby samostatně výdělečně činné. Aktuální průměrné ceny pohonných hmot odpovídají statisticky zjištěným hodnotám a zákonem stanovenému způsobu jejich zaokrouhlování. Výše průměrných cen za 1 litr pohonných hmot podle § 158 odst. 3 věty třetí zákoníku práce byly stanoveny od 1. ledna 2026 vyhláškou č. 573/2025 Sb. takto:

Sazby od 1. ledna 2026

- 34,70 Kč u benzínu automobilového 95 oktanů
- 39,00 Kč u benzínu automobilového 98 oktanů
- 34,10 Kč u motorové nafty
- 7,20 Kč za 1 kilowatthodinu elektřiny

Výše paušální částky náhrady nákladů při práci na dálku pro rok 2026

Ministerstvo práce a sociálních věcí stanovilo vyhláškou č. 573/2025 Sb. podle § 190a odst. 4 písm. a) zákona č. 262/2006 Sb., zákoník práce, ve znění zákona č. 281/2023 Sb. paušální částku náhrady nákladů při práci na dálku podle § 190a odst. 1 písm. b) zákoníku práce ve výši 4,70 Kč za hodinu.

Sazby zahraničního stravného pro rok 2026

podle vyhlášky č. 489/2025 Sb.

Stát	Měna	Základní sazba zahraničního stravného	Jižní Súdán	USD	55	Rumunsko	EUR	45
			Jordánsko <td>EUR<td>50<td>Rusko<td>EUR<td>45</td></td></td></td></td>	EUR <td>50<td>Rusko<td>EUR<td>45</td></td></td></td>	50 <td>Rusko<td>EUR<td>45</td></td></td>	Rusko <td>EUR<td>45</td></td>	EUR <td>45</td>	45
			Kambodža <td>USD<td>45<td>Rwanda<td>USD<td>55</td></td></td></td></td>	USD <td>45<td>Rwanda<td>USD<td>55</td></td></td></td>	45 <td>Rwanda<td>USD<td>55</td></td></td>	Rwanda <td>USD<td>55</td></td>	USD <td>55</td>	55
Afgánistán	EUR	45	Kamerun <td>EUR<td>50</td><td>Řecko<td>EUR<td>40</td></td></td></td>	EUR <td>50</td> <td>Řecko<td>EUR<td>40</td></td></td>	50	Řecko <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Albánie	EUR	40	Kanada <td>USD<td>50</td><td>Salvador<td>USD<td>45</td></td></td></td>	USD <td>50</td> <td>Salvador<td>USD<td>45</td></td></td>	50	Salvador <td>USD<td>45</td></td>	USD <td>45</td>	45
Alžírsko	EUR	50	Kapverdy <td>EUR<td>40</td><td>San Marino<td>EUR<td>55</td></td></td></td>	EUR <td>40</td> <td>San Marino<td>EUR<td>55</td></td></td>	40	San Marino <td>EUR<td>55</td></td>	EUR <td>55</td>	55
Andorra	EUR	50	Karibik - ostrovní státy ³⁾	USD	60	Saúdská Arábie <td>EUR<td>50</td></td>	EUR <td>50</td>	50
Angola	EUR	60	Katar <td>USD</td> <td>50</td> <td>Senegal<td>EUR<td>55</td></td></td>	USD	50	Senegal <td>EUR<td>55</td></td>	EUR <td>55</td>	55
Argentina	USD	55	Kazachstán <td>EUR<td>45</td><td>Severní Makedonie<td>EUR<td>40</td></td></td></td>	EUR <td>45</td> <td>Severní Makedonie<td>EUR<td>40</td></td></td>	45	Severní Makedonie <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Arménie	EUR	50	Keňa <td>EUR<td>55</td><td>Seychely<td>EUR<td>55</td></td></td></td>	EUR <td>55</td> <td>Seychely<td>EUR<td>55</td></td></td>	55	Seychely <td>EUR<td>55</td></td>	EUR <td>55</td>	55
Austrálie a Oceánie			Kolumbie <td>USD<td>45</td><td>Sierra Leone<td>EUR<td>40</td></td></td></td>	USD <td>45</td> <td>Sierra Leone<td>EUR<td>40</td></td></td>	45	Sierra Leone <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
- ostrovní státy ¹⁾	USD	70	Komory <td>USD<td>55</td><td>Singapur<td>USD<td>65</td></td></td></td>	USD <td>55</td> <td>Singapur<td>USD<td>65</td></td></td>	55	Singapur <td>USD<td>65</td></td>	USD <td>65</td>	65
Ázerbájdžán	EUR	40	Konžská republika <td>USD</td> <td>60</td> <td>Spojené arabské emiráty<td>USD<td>55</td></td></td>	USD	60	Spojené arabské emiráty <td>USD<td>55</td></td>	USD <td>55</td>	55
Bahamy	USD	60	Konžská demokratická			Slovensko <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Bahrajn	EUR	45	republika <td>USD</td> <td>65</td> <td>Slovinsko<td>EUR<td>40</td></td></td>	USD	65	Slovinsko <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Bangladéš	USD	50	Korejská lidově			Somálsko <td>USD<td>55</td></td>	USD <td>55</td>	55
Belgie	EUR	50	demokratická republika <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Spojené státy americké<td>USD<td>70</td></td></td>	EUR	45	Spojené státy americké <td>USD<td>70</td></td>	USD <td>70</td>	70
Belize	USD	55	Korejská republika <td>EUR</td> <td>60</td> <td>Srbsko<td>EUR<td>40</td></td></td>	EUR	60	Srbsko <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Benin	EUR	45	Kosovo <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Srí Lanka<td>USD<td>50</td></td></td>	EUR	50	Srí Lanka <td>USD<td>50</td></td>	USD <td>50</td>	50
Bermudy	USD	50	Kostarika <td>USD</td> <td>50</td> <td>Středoafrická republika<td>USD<td>50</td></td></td>	USD	50	Středoafrická republika <td>USD<td>50</td></td>	USD <td>50</td>	50
Bělorusko	EUR	45	Kuba <td>EUR</td> <td>60</td> <td>Súdán<td>USD<td>55</td></td></td>	EUR	60	Súdán <td>USD<td>55</td></td>	USD <td>55</td>	55
Bhútán	USD	50	Kuvajt <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Surinam<td>USD<td>50</td></td></td>	EUR	45	Surinam <td>USD<td>50</td></td>	USD <td>50</td>	50
Bolívie	USD	50	Kypr <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Svatý Tomáš a Princův ostrov</td> <td>EUR<td>40</td></td>	EUR	45	Svatý Tomáš a Princův ostrov	EUR <td>40</td>	40
Bosna a Hercegovina	EUR	40	Kyrgyzstán <td>EUR</td> <td>40</td> <td>Svazijsko<td>EUR<td>50</td></td></td>	EUR	40	Svazijsko <td>EUR<td>50</td></td>	EUR <td>50</td>	50
Botswana	EUR	50	Laos <td>USD</td> <td>45</td> <td>Sýrie<td>EUR<td>60</td></td></td>	USD	45	Sýrie <td>EUR<td>60</td></td>	EUR <td>60</td>	60
Brazílie	USD	60	Lesotho <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Španělsko<td>EUR<td>50</td></td></td>	EUR	45	Španělsko <td>EUR<td>50</td></td>	EUR <td>50</td>	50
Brunej	USD	45	Libanon <td>USD</td> <td>60</td> <td>Švédsko<td>EUR<td>65</td></td></td>	USD	60	Švédsko <td>EUR<td>65</td></td>	EUR <td>65</td>	65
Bulharsko	EUR	40	Libérie <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Švýcarsko<td>CHF<td>75</td></td></td>	EUR	50	Švýcarsko <td>CHF<td>75</td></td>	CHF <td>75</td>	75
Burkina Faso	EUR	40	Libye <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Tádžikistán<td>EUR<td>40</td></td></td>	EUR	50	Tádžikistán <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Burundi	USD	55	Lichtenštejnsko <td>CHF<td>75</td><td>Tanzanie<td>USD<td>55</td></td></td></td>	CHF <td>75</td> <td>Tanzanie<td>USD<td>55</td></td></td>	75	Tanzanie <td>USD<td>55</td></td>	USD <td>55</td>	55
Čad	EUR	50	Litva <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Thajsko<td>EUR<td>40</td></td></td>	EUR	45	Thajsko <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Černá Hora	EUR	45	Lotyšsko <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Tchaj-wan<td>EUR<td>45</td></td></td>	EUR	45	Tchaj-wan <td>EUR<td>45</td></td>	EUR <td>45</td>	45
Čína	EUR	50	Lucembursko <td>EUR</td> <td>55</td> <td>Togo<td>EUR<td>45</td></td></td>	EUR	55	Togo <td>EUR<td>45</td></td>	EUR <td>45</td>	45
Dánsko	EUR	65	Macao <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Tunisko<td>EUR<td>50</td></td></td>	EUR	45	Tunisko <td>EUR<td>50</td></td>	EUR <td>50</td>	50
Džibutsko	USD	65	Madagaskar <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Turecko<td>EUR<td>50</td></td></td>	EUR	45	Turecko <td>EUR<td>50</td></td>	EUR <td>50</td>	50
Egypt	EUR	50	Maďarsko <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Turkmenistán<td>EUR<td>45</td></td></td>	EUR	50	Turkmenistán <td>EUR<td>45</td></td>	EUR <td>45</td>	45
Ekvádor	USD	50	Malajsie <td>USD</td> <td>45</td> <td>Uganda<td>USD<td>55</td></td></td>	USD	45	Uganda <td>USD<td>55</td></td>	USD <td>55</td>	55
Eritrea	USD	50	Malawi <td>USD</td> <td>45</td> <td>Ukrajina<td>EUR<td>45</td></td></td>	USD	45	Ukrajina <td>EUR<td>45</td></td>	EUR <td>45</td>	45
Estonsko	EUR	45	Maledivy <td>USD</td> <td>60</td> <td>Uruguay<td>USD<td>60</td></td></td>	USD	60	Uruguay <td>USD<td>60</td></td>	USD <td>60</td>	60
Etiopie	EUR	50	Mali <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Uzbekistán<td>EUR<td>40</td></td></td>	EUR	50	Uzbekistán <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
Filipíny	EUR	40	Malta <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Vatikán<td>EUR<td>55</td></td></td>	EUR	50	Vatikán <td>EUR<td>55</td></td>	EUR <td>55</td>	55
Finsko	EUR	65	Maroko <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Velká Británie<td>GBP<td>45</td></td></td>	EUR	50	Velká Británie <td>GBP<td>45</td></td>	GBP <td>45</td>	45
Francie	EUR	50	Mauretánie <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Venezuela<td>USD<td>65</td></td></td>	EUR	50	Venezuela <td>USD<td>65</td></td>	USD <td>65</td>	65
Francouzská zámořská			Mauricius <td>EUR<td>55</td><td>Vietnam<td>EUR<td>40</td></td></td></td>	EUR <td>55</td> <td>Vietnam<td>EUR<td>40</td></td></td>	55	Vietnam <td>EUR<td>40</td></td>	EUR <td>40</td>	40
území ²⁾	EUR	50	Mexiko <td>USD<td>50</td><td>Zambie<td>USD<td>55</td></td></td></td>	USD <td>50</td> <td>Zambie<td>USD<td>55</td></td></td>	50	Zambie <td>USD<td>55</td></td>	USD <td>55</td>	55
Gabon	EUR	50	Moldavsko <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Zimbabwe<td>USD<td>50</td></td></td>	EUR	45	Zimbabwe <td>USD<td>50</td></td>	USD <td>50</td>	50
Gambie	EUR	45	Monako <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Ostatní země</td> <td></td> <td></td>	EUR	45	Ostatní země		
Ghana	EUR	55	Mongolsko <td>EUR</td> <td>40</td> <td>neuvedené v příloze</td> <td>EUR</td> <td>35</td>	EUR	40	neuvedené v příloze	EUR	35
Gibraltar	EUR	40	Mosambik <td>EUR</td> <td>55</td> <td></td> <td></td> <td></td>	EUR	55			
Gruzie	EUR	50	Myanmar <td>USD</td> <td>55</td> <td>¹⁾ Americká Samoa, Cookovy ostrovy, Fidži, Guam,</td> <td></td> <td></td>	USD	55	¹⁾ Americká Samoa, Cookovy ostrovy, Fidži, Guam,		
Guatemala	USD	45	Namibie <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Kiribati, Kokosové ostrovy, Marshallovy ostrovy,</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	Kiribati, Kokosové ostrovy, Marshallovy ostrovy,		
Guinea	EUR	50	Německo <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Midwayské ostrovy, Mikronésie, Nauru, Niue, Nor-</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	Midwayské ostrovy, Mikronésie, Nauru, Niue, Nor-		
Guinea-Bissau	EUR	45	Nepál	USD	50	folk, Palau, Papua Nová Guinea, Pitcairnův ostrov,		
Guyana	USD	50	Niger <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Šalamounovy ostrovy, Společenství Severních Ma-</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	Šalamounovy ostrovy, Společenství Severních Ma-		
Honduras	USD	45	Nigérie <td>EUR</td> <td>50</td> <td>rian, Tokelau, Tonga, Tuvalu, Vanuatu, Velikonoční</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	rian, Tokelau, Tonga, Tuvalu, Vanuatu, Velikonoční		
Hongkong	EUR	50	Nikaragua <td>USD</td> <td>45</td> <td>ostrov, Východní Timor, Ostrov Wake, Západní Sa-</td> <td></td> <td></td>	USD	45	ostrov, Východní Timor, Ostrov Wake, Západní Sa-		
Chile	USD	55	Nizozemsko <td>EUR</td> <td>50</td> <td>moa.</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	moa.		
Chorvatsko	EUR	50	Norsko <td>EUR</td> <td>65</td> <td>²⁾ Francouzská Guyana, Francouzská Polynésie, Gua-</td> <td></td> <td></td>	EUR	65	²⁾ Francouzská Guyana, Francouzská Polynésie, Gua-		
Indie	EUR	45	Nový Zéland <td>USD</td> <td>65</td> <td>deloupe, Martinik, Mayotte, Nová Kaledonie, Réu-</td> <td></td> <td></td>	USD	65	deloupe, Martinik, Mayotte, Nová Kaledonie, Réu-		
Indonésie	EUR	40	Omán <td>EUR</td> <td>50</td> <td>nion, Saint Pierre a Miquelon, Svatý Bartoloměj,</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	nion, Saint Pierre a Miquelon, Svatý Bartoloměj,		
Irák	EUR	55	Pákistán <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Svatý Martin, Wallis a Futuna.</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	Svatý Martin, Wallis a Futuna.		
Irán	EUR	40	Panama <td>USD</td> <td>50</td> <td>³⁾ Anguilla, Antigua a Barbuda, Aruba, Barbados, Cu-</td> <td></td> <td></td>	USD	50	³⁾ Anguilla, Antigua a Barbuda, Aruba, Barbados, Cu-		
Irsko	EUR	55	Paraguay <td>USD</td> <td>50</td> <td>raçao, Dominika, Dominikánská republika, Grena-</td> <td></td> <td></td>	USD	50	raçao, Dominika, Dominikánská republika, Grena-		
Island	EUR	65	Peru <td>USD</td> <td>52</td> <td>da, Haiti, Jamajka, Kajmanské ostrovy, Montserrat,</td> <td></td> <td></td>	USD	52	da, Haiti, Jamajka, Kajmanské ostrovy, Montserrat,		
Itálie	EUR	55	Pobřeží Slonoviny <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Britské panenské ostrovy, Portoriko, Svatá Lucie,</td> <td></td> <td></td>	EUR	45	Britské panenské ostrovy, Portoriko, Svatá Lucie,		
Izrael	USD	65	Polsko <td>EUR</td> <td>50</td> <td>Svatý Kryštof a Nevis, Svatý Vincent a Grenadiny,</td> <td></td> <td></td>	EUR	50	Svatý Kryštof a Nevis, Svatý Vincent a Grenadiny,		
Japonsko	USD	65	Portugalsko <td>EUR</td> <td>45</td> <td>Trinidad a Tobago, Turks a Caicos.</td> <td></td> <td></td>	EUR	45	Trinidad a Tobago, Turks a Caicos.		
Jemen	EUR	35	Rakousko <td>EUR</td> <td>45</td> <td></td> <td></td> <td></td>	EUR	45			
Jihoafrická republika	EUR	50	Rovníková Guinea <td>EUR</td> <td>50</td> <td></td> <td></td> <td></td>	EUR	50			

¹⁾ Americká Samoa, Cookovy ostrovy, Fidži, Guam, Kiribati, Kokosové ostrovy, Marshallovy ostrovy, Midwayské ostrovy, Mikronésie, Nauru, Niue, Norfolk, Palau, Papua Nová Guinea, Pitcairnův ostrov, Šalamounovy ostrovy, Společenství Severních Marian, Tokelau, Tonga, Tuvalu, Vanuatu, Velikonoční ostrov, Východní Timor, Ostrov Wake, Západní Samoa.

²⁾ Francouzská Guyana, Francouzská Polynésie, Guadeloupe, Martinik, Mayotte, Nová Kaledonie, Réunion, Saint Pierre a Miquelon, Svatý Bartoloměj, Svatý Martin, Wallis a Futuna.

³⁾ Anguilla, Antigua a Barbuda, Aruba, Barbados, Curaçao, Dominika, Dominikánská republika, Grenada, Haiti, Jamajka, Kajmanské ostrovy, Montserrat, Britské panenské ostrovy, Portoriko, Svatá Lucie, Svatý Kryštof a Nevis, Svatý Vincent a Grenadiny, Trinidad a Tobago, Turks a Caicos.